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 فناوری اطلاعات 
جای آزمون و خطا نیست
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علیرضا زارعی، مدیر زیرساخت و امنیت 

شبکه دانشگاه صنعتی شریف درباره 

تاثیر کرونا بر سامانه های آموزش عالی 

و دانشـــگاه ها گفت: »پیـــش از کرونا 

فرآیندهـــای کاری و اداری دانشـــگاه 

حضوری انجام می شد، یعنی فرد برای 

کارهای خـــود و پیگیری آنها به محل 

مراجعه می کرد، اما بعد از کرونا از این 

موضوع عبور کردیم و دانشگاه ها مجبور 

شدند سیستم های خود را ارتقا دهند. 

این اتفاق سبب شد افراد نیز راحت تر بتوانند پیگیری کارهایشان را انجام دهند و این 

نکته مثبتی بود که تا امروز نیز حفظ شده است.« 

او با بیان اینکه پس از پایان همه گیری کرونا، روندها دیگر به حالت سابق بازنگشتند 

و به این منوال پیش می روند، افزود: »موضوع دیگر برگزاری جلســـات در آن ایام بود؛ 

چراکه در کرونا جلسات در سطوح مختلف به ناچار به صورت مجازی انجام می شدند. 

امروز نیز این روال می تواند ادامه داشته باشد؛ هرچند برخی جلسات الزام به برگزاری 

حضوری دارند اما در برخی موارد به دلایل مختلف آنها را مجازی برگزار می کنند.« 

مدیر زیرســـاخت و امنیت شبکه دانشگاه صنعتی شـــریف درباره عدم اتصال برخی 

دانشگاه ها به پنجره دولت الکترونیک بیان کرد: »شاید من باید این طور بگویم، زمانی 

موضوعی را تجربه می کنیم و اثرگذاری خود را نشان می دهد که معمولا آن روند و موضوع 

حفظ شود اما برخی موضوعات هم هستند که ما می خواهیم در قالب آیین نامه، شیوه نامه 

و دستورالعمل آن را راه بیندازیم ولی اثرگذاری ندارند. این موضوعات به سختی پیش 

می روند و اگر پیش روند نیز به شکل قبل بازمی گردند.«

 

 اتصال به پنجره دولت الکترونیک 
از سوی دانشگاه ها احساس نشده است

زارعی با تاکید بر نقش اثرگذار متولیان امر در حوزه اتصال به پنجره دولت الکترونیک 

گفت: »زمانی که همه چیز در اختیار یک مجموعه است، لازم نیست هماهنگی هایی را 

با ارگان های مختلف انجام دهیم، به این ترتیب کارها سریع تر پیش می روند. اما زمانی 

که قرار است بستری با مشارکت چند مجموعه مختلف، مستقر کنیم و راه اندازی شود، 

خود این هماهنگی ها یا ناسازگاری هایی که بین بسترها وجود دارد، باعث تاخیر می شود 

و درنهایت تحقق آن سخت تر و دیرتر اتفاق می افتد. پنجره واحد از جنس دومی است؛ 

چراکه تاکنون ضرورت آن احساس نشده یا بحرانی نبوده تا تمام دانشگاه ها برخلاف 

زمان کرونا به سمت آن بروند، درنتیجه نیاز به هماهنگی هایی دارد که باید با ارگان ها 

صورت بگیرد و این بین سازگاری هم به وجود بیاید و امکانات را در اختیار مجموعه قرار 

دهند که این مهم روند کار را کند می کند.« 

او درباره عقب ماندن دانشگاه ها از تکنولوژی عنوان کرد: »باید بگویم که مراکز دانشگاهی 

درحال حاضر این سرویس را در اغلب قراردادهای صنعتی که وجود دارد، ارائه می دهند 

و کیفیت خوبی نیز دارند اما برای خود دانشگاه اگر بخواهد همان سرویسی را ارائه دهد 

که به دیگر ارگان ها می دهد؛ انتظار هزینه دارد و به میزان هزینه بازمی گردد، یعنی اگر 

بخواهیم رابطه بین هزینه  ای که دانشگاه ها در حوزه آی تی صرف می کنند و دستاورد 

این حوزه  را بسنجیم باید بگویم که بسیار جلوتر از سازمان های دیگر هستند.« 

مدیر زیرســـاخت و امنیت شبکه دانشگاه صنعتی شریف، درباره تعریف پروژه در حوزه 

فناوری اطلاعات برای دانشگاه ها و دانشجویان افزود: »ما در بحث تعریف پروژه برای 

دانشجویان نیز ورود می کنیم و ممکن است برخی پروژه ها در سطح کارشناسی باشند 

که دانشجو کارهای تحقیقاتی اولیه را انجام می دهد و ما به راه حلی می رسیم. این که 

آیا من می توانم به عنوان یک راه حل نهایی در دانشگاه آن را استفاده کنم، منوط به این 

موضوع است که از ادامه فرآیند اطمینان داشته باشم، یعنی بحث پشتیبانی، تعمیرات 

آینده و... را نیز باید درنظر بگیریم.  در قالب یک پروژه کارشناسی این کار باید بااحتیاط 

انجام شـــود که بتواند به عنوان سرویسی دائمی استفاده شود، البته در این حوزه -که 

مســـائل اولیه را حل کنیم و تجربه اولیه داشـــته باشیم و آن را بسنجیم- فعالیت هایی 

صورت گرفته است.«

 

 از هوش مصنوعی استفاده هوشمندانه ای نداشته ایم
زارعی درباره اســـتفاده از هوش مصنوعی در دانشگاه توضیح  داد: »هوش مصنوعی از 

فناوری اطلاعات جدا نیســـت و در مرکز آن قرار دارد. براساس سطوح و تعریفی که ما 

از هوش مصنوعی داریم، در پایین ترین سطح از آن استفاده می کنیم اما درباره اینکه 

ما چه مقدار با تعریف ایـــده آل از هوش مصنوعی پیش می رویم، باید گفت که فاصله 

زیـــادی از حد ایـــده آل داریم؛ چراکه اگر ما بخواهیم فناوری اطلاعات را به کار بگیریم 

تازه یک مرحله از هوش مصنوعی می شود. قدم بعدی این است که بتوانیم از فرآیند و 

اطلاعاتی که در این بستر جمع آوری و پردازش می کنیم، استفاده هایی کنیم که حالت 

روتین و سرراست نداشته و نیاز به هوشمندی داشته باشد.« 

او در همین زمینه افزود: »برای این هوشمندی ممکن است نیاز باشد به صورت انسانی 

روی آن کار صورت بگیرد. زمانی نیز ممکن اســـت آن را با ابزاری انجام دهیم که این 

موضوع همان حالت ایده آلی است و انتظار داریم هوش مصنوعی به ما کمک کند. در 

این زمینه همچنان استفاده عمیقی نکرده ایم.« 

مدیر زیرساخت و امنیت شبکه دانشگاه صنعتی شریف در ادامه با تاکید بر اینکه یکی 

از تهدیدهای اصلی در حوزه هوش مصنوعی مربوط به مباحث امنیتی اســـت، افزود: 

»زمانی که کســـب وکار سازمان و دانشگاه را در بستری می برید، باید مراقب باشید که 

سوءاستفاده و ملاحظات امنیتی در آن رعایت شود و این موضوعی است که باید رویش 

کار کرد و غالبا به این موضوع توجه نمی کنیم که مخاطراتی را ایجاد می کند. البته خاص 

دانشگاه ها نیست و می توان گفت که دانشگاه ها در این حوزه اوضاع بهتری دارند. اما 

اگر بخواهیم از دید فرصت به آن نگاه کنیم، قطعا هر نوآوری فرصت های جدید ایجاد 

می کند و عملکردها را بهبود می بخشـــد و می  تواند تاثیرگذاری بســـیار خوبی داشته 

باشد؛ این فناوری قطعا فرصت است و با این روش بسیاری از مسائل تسهیل می شوند.« 

 توقع کارشناســـان آی تی در دانشـــگاه ها، سازمان ها و ارگان های 
دولتی برآورده نمی شود

زارعی درخصوص وضعیت بودجه در دانشگاه ها عنوان کرد: »بودجه ای که در اختیار 

فناوری اطلاعات دانشگاه ها قرار می گیرد، جداگانه نبوده و خود دانشگاه ها مبلغی را 

به این حوزه اختصاص می دهند. البته باید بگویم که اوضاع بودجه و نیروی انسانی در 

این حوزه بسیار فاجعه آمیز است. دلیل این موضوع نیز هزینه های این حوزه بوده که 

بسیار بالا رفته و در حقیقت هزینه های زیرساختی در فناوری اطلاعات بسیار افزایش 

داشـــته است. از سمت دیگر نیز بودجه های دانشگاهی به این نسبت بالا نرفته است 

که فشار را در حوزه زیرساخت های فناوری اطلاعات قرار می دهد.« 

او در پایان درباره کمبود نیروی انسانی و عدم علاقه آنها به کار با ارگان های دولتی 

افزود: »نیروی انســـانی متخصص داریم اما درباره اینکه دانشـــگاه ها می توانند این 

نیروهـــا را جذب و نگهـــداری کنند و آیا می توانند از لحاظ  انگیزشـــی آنها را حفظ 

کنند یا خیر، باید بگویم که ما در این زمینه بســـیار مشکل داریم. البته مشکل تنها 

در دانشـــگاه ها نیست، چراکه بنده با سازمان های دولتی ارتباط دارم و می دانم که 

آنها هم این مشـــکل را دارند. در حوزه آی تی اشـــل ها یا مقیاس های حقوقی دولتی 

نمی تواند با شرکت های خصوصی رقابت کند. حقوق ها پایین تر است و افراد نیز در 

ســـازمان دولتی به این دلیل که تنوع کاری و نوآوری هایی که یک کارشناس آی تی 

انتظار دارد در آنجا کم است، ترجیح می دهند به سازمان های تخصصی تر بروند. به 

این دلیل که ماموریت سازمان های دولتی چیز دیگری است، انتظار کارشناس آی تی 

را از لحاظ علمی برآورده نمی کند.« 

فرشته آزادی پرند، مدیر 

مرکز فنـــاوری اطلاعات 

و ارتباطـــات دانشـــگاه 

علامه طباطبایی درباره 

دســـتاوردهایی که دوره 

کرونا برای حوزه فناوری 

اطلاعات دانشـــگاه ها 

داشـــت، گفـــت: »من 

در دوره ای کـــه کرونـــا 

بود ایران نبـــودم؛ البته 

دانشـــگاه ما از همان زمان به سمت آموزش مجازی رفته و خوشبختانه 

زیرساخت های مجازی آموزش همچنان باقی است. به طور مثال برای 

استادهایی که نتوانستند کلاس های جبرانی خود را به صورت حضوری 

تشکیل دهند، امکانات و تسهیلاتی را فراهم کردیم تا با زیرساخت هایی 

که داریم بتوانند در صورت تمایل آموزش مجازی داشته باشند.« او ادامه 

داد: »علاوه بر آن برای اســـتادان دانشگاه امکانات دیگری هم در نظر 

گرفتیم. برای مثال اگر می خواهند با دانشـــجویان دکتری خود جلسه 

بگذارند، با توجه به اینکه شـــاید دانشـــجو شهرستان باشد و به همین 

دلیل نتواند حضوری به دانشگاه بیاید، امکان برقراری ارتباط به صورت 

مجازی را با تامین زیرســـاخت ها فراهم کردیم. نکته دیگر این است که 

بعد از کرونا برخی از زیرساخت های الکترونیکی و روندها و گردش های 

جریـــان کاری که مرتبط با وظایف دانشـــجو بود، کاملا الکترونیکی و 

تســـهیل شد. دانشگاه به این سمت رفت که دانشجو را مجبور نکند تا 

بسیاری از فرآیند ها را به صورت حضوری انجام دهد.« مدیر مرکز فناوری 

اطلاعات و ارتباطات دانشگاه علامه طباطبایی درباره اتصال دانشگاه ها 

به پنجره دولت الکترونیک بیان کرد: »پنل دولت هوشمند الکترونیک 

مشکلاتی داشت. یکی از مشکلات اساسی آن این بود که به بلوغ کامل 

نرســـیده بود، در مرحله استفاده از نهایی نبوده و خود تصمیم سازان و 

تصمیم گیرانی که در این حوزه هستند همچنان در مرحله آزمون و خطا 

به سر می برند. البته از ابتدای کار اوضاع بهتر شده است اما همچنان به 

بلوغ نرســـیده است. به یک سری از سوالات پاسخ داده  نشده که  حول 

محور کارشناسان حوزه فناوری و مدیران تصمیم ساز و تصمیم گیر است 

که باید به آنها پاسخ داده شود تا روند کار را تسهیل کنند.« 

آزادی پرند تصریح کرد: »اگر واقعا ما این تصمیم را داریم که به ســـمت 

دولت الکترونیک برویم باید طرح single sign on را که اســـاس دولت 

الکترونیک است به پختگی برسانیم. باید به یک سری از سوالات پاسخ 

دهیم تا نگرانی های امنیتی ما رفع شـــود. دانشگاه ها نیز در این زمینه 

همکاری می کنند.«

 مرکز فناوری اطلاعات دانشگاه جای آزمون و خطا نیست
او درخصوص تعریف پروژه فناوری اطلاعات برای دانشـــجویان عنوان 

کرد: »مرکز فناوری اطلاعات دانشـــگاه جای آزمون و خطا نیســـت تا 

بخواهیم براســـاس طرح های دانشجویی کاری را انجام دهیم. تجربه 

نشان داده اســـت که کارهای فناوری برای بخش هایی که حوزه های 

مشـــخصی دارند، با اســـتفاده از نیروهای انسانی که وابسته به جایی 

نیســـتند اشتباه است. من سال های سال مشاور و برنامه نویس و مدیر 

آی تی بوده  و شخصا از موضوع تعریف پروژه تجربه مثبتی ندارم.« مدیر 

مرکز فناوری اطلاعات و ارتباطات دانشـــگاه علامه طباطبایی افزود: 

»نرم افزار نیاز به پشتیبانی و توسعه و تغییر دارد و ما نمی توانیم از افراد 

استفاده کنیم چراکه ممکن است به ما سرویس ندهند. ما برای محلی 

که قرار اســـت به صورت مســـتمر خدمات دهد نمی توانیم از این نوع 

نیروها اســـتفاده کنیم.« آزادی پرند در ادامه با اشاره به این موضوع که 

در مواردی از خلاقیت نیروها استفاده کرد ه اند، افزود: »این موضوع از 

جنس دانشگاهی و تعریف شده نبوده است. باز هم این موارد با چنین 

مشکلاتی روبه رو بوده اند. برای مثال به ما نرم افزاری با قیمت یک میلیون 

داده اند و در سال بعد برای نگهداری آن از ما 100 میلیون طلب می کرد. 

به این دلیل که شرکت شناخته شده ای نیز نداشت که برای اعتبار خود 

ارزش قائل باشـــد، این روند برای او هزینه ای نداشت و این موضوع به 

راحتی می تواند سازمان ها را دچار مشکل کند.« 

پرند در توضیح هوش مصنوعی و تاثیرات منفی و مثبت آن در دانشگاه ها 

اضافه کرد: »هوش مصنوعی به جاهای خطرناکی می رسد و دنیا باید به 

این سمت برود که برای آن مقرراتی وضع شود. ما باید چنین قوانینی را 

داشته باشیم و مطمئن باشیم که هوش مصنوعی به نقاط و حوزه هایی 

که نقش انســـان را کمرنگ می کند، وارد نمی شود. هوش مصنوعی به 

بسیاری از حوزه ها نباید ورود کند. هوش مصنوعی که با یادگیری عمیق 

آمد، مشکلی دارد و آن اینکه به راحتی می تواند هوش مصنوعی دیگری 

را خلـــق کند و اضافه بر این موضوع ما به آن نمی گوییم که دنبال چه 

الگوهایی باشـــد و خودش می تواند تشخیص الگو دهد. یعنی هوش 

مصنوعی به خلاقیت رسیده است.«

 

 هوش مصنوعی می تواند 
به عنوان دستیار پژوهشی عمل کند

او افزود: »هوش مصنوعی اگر در حوزه هایی که نباید، ورود کند، ما باید 

بتوانیم قوانینی به صورت مشخص و مدون داشته باشیم تا براساس آن 

این حوزه بتواند عملکرد خوبی داشته باشد. تا مدتی دیگر خواهیم شنید 

که بسیاری از پایان نامه ها را به چتGBT می  دهند تا نگارش کند و این 

موضوع عملا ابزار تقلبی بسیار قوی را به وجود می آورد اما در برخی از 

موارد ممکن است بتواند کمک کند. می توان به عنوان دستیار پژوهشی 

از آن استفاده کرد. یعنی در حوزه خدماتی که به دانشجویان می دهند 

هوش مصنوعی می تواند کمک های بسیاری انجام دهد.« 

او درمورد بخش بودجه فناوری اطلاعات در دانشـــگاه ها توضیح داد: 

»واقعیت این اســـت که آی تی موضوع پرهزینه ای اســـت. بخشی از 

هزینه ها به نیروهای انسانی بازمی گردد که در شرکت ها مشغول به کار 

هستند. بنابراین من نمی توانم بگویم که بودجه کمی به آن تخصیص 

داده می شـــود؛ چراکه برای خدماتی که مرتب باید گرفته شود مجبور 

هســـتیم تا هزینه ها و مخارجی داشته باشیم. اما از آن جایی که حتی 

دانشـــگاه ها برای بودجه های خود تحت فشار هستند و ممکن است 

بســـیاری از مسائل ابتدایی را سبک و سنگین کنند، مسلما آی تی نیز 

تحت فشار قرار دارد.« 

مدیـــر مرکز فناوری اطلاعات و ارتباطات دانشـــگاه علامه طباطبایی 

خاطرنشان کرد: »در حوزه نیروی انسانی نیز چالش داریم؛ چراکه حقوق 

سیستم های دولتی ما برای کارمند عادی طراحی شده است و بچه های 

توانمند آی تی می توانند در خارج از دانشگاه مشاغلی با درآمد بسیار 

بالا داشته باشند. دولت و وزارت علوم باید برای کارمندان حوزه آی تی 

هزینه بیشتری متقبل شوند. ما تحت فشار هستیم چون نمی توانیم از 

حدی بیشتر در حقوق آنها دخالت کنیم.« 

مدیر زیرساخت و امنیت شبکه دانشگاه صنعتی شریف:

اوضاع بودجه و نیروی انسانی حوزه فناوری اطلاعات در دانشگاه ها فاجعه آمیز است
مدیر مرکز فناوری اطلاعات و ارتباطات دانشگاه علامه طباطبایی: 

پنجره دولت الکترونیک به بلوغ کامل نرسیده است

اواسط آبان ماه 1401 بود که سایت چند دانشگاه و ارگان دولتی در کشور هک شدند. اگرچه اطلاعات مهمی از این سایت ها 

به بیرون درز نکرد اما برای چندساعتی عملکرد برخی سایت ها دچار اختلال شد و امنیت این حوزه زیرسوال رفت. هک 

و از دسترس خارج شدن سایت دانشگاه ها زمانی بیشتر اهمیت پیدا می کند که بدانیم ارائه خدمات الکترونیک یکی از 

کارویژه های دانشگاه ها به شمار می رود، البته بعد از دوران کرونا اهمیت آن نیز چندبرابر شده است. به عبارت دیگر حوزه 

فناوری اطلاعات نه تنها باید فعالیت خود را در خدمات الکترونیک دانشگاه ادامه می داد، بلکه بخش آموزش مجازی نیز برعهده این حوزه گذاشته 

شده بود. در این گزارش قرار است بر فعالیت های فناوری اطلاعات دو دانشگاه  صنعتی شریف و علامه طباطبایی مروری داشته باشیم و با مدیران 

زیرساخت و امنیت شبکه آنها گفت وگو کنیم تا وضعیت این حوزه را موردبررسی قرار دهیم.

فاطمهطاریبخش
خبرنگار گروه دانشگاه

نشســـت خبری فراخوان طرح ترویج کارآفرینی روز گذشته در 

دانشـــگاه امیرکبیر برگزار شـــد. طرح ملی ترویج کارآفرینی با 

هدف گذاری مشـــارکت ۳0 هزار دانشجو در سال نخست برای 

سراســـر کشور و برای زمینه ســـازی رویش هسته های فناور در 

دانشگاه ها از اول خرداد با حضور وزیر علوم، تحقیقات و فناوری 

در دانشگاه صنعتی امیرکبیر آغاز شده است. 

امیـــد رضایی فـــر، معـــاون فنـــاوری و نـــوآوری وزارت 

علوم، تحقیقات و فناوری روز گذشته در نشست خبری فراخوان 

طرح ترویج کارآفرینی که در وزارت علوم برگزار شد، اظهار داشت: 

»یکی از برنامه های اصلی از سال گذشته تدارک مقدمات طراحی 

و نگارش آیین نامه طرح ملی ترویج کارآفرینی بود که درنهایت 

هفته آخر اردیبهشت با حضور وزیر علوم به صورت آزمایشی در 

پارک علم و فناوری امیرکبیر رونمایی شد.« 

وی ادامه داد: »هدف گذاری نهایی این طرح ۳0 هزار دانشجو 

است و در مرحله اول با 1۵ هزار دانشجو آغاز خواهد شد. در ابتدا 

کلاس های خودشناسی، روانشناسی و سنجش فردی برای این 

دانشـــجویان برگزار می شود و در ادامه برای دنبال کردن مسیر 

حرفه ای در آموزش هایی شامل تیم سازی و هدایت شغلی و امور 

مالی توسط مربی ها و استادان آموزش های لازم را می بینند.« 

سرپرســـت معاونت فناوری و نوآوری وزارت علوم افزود: »بعد از 

این دوره ها تحت هدایت مربی، گروه های مختلف دانشجویی 

یکی از مســـائل یا مشکلات منطقه ای، محلی یا حتی ملی را به 

صورت آزمایشـــی حل می کنند و تا حد زیادی به صورت واقعی 

با آن روبه رو می شـــوند تا به پیشنهاد اجرایی قوی دست یابند و 

درنهایت در رویدادی از گروه های برگزیده تقدیر خواهد شـــد.« 

وی تاکید کرد: »انتظار داریـــم در حوزه کارآفرینی جامعه پنج 

درصدی دانشـــجویی در مرحله نهایی این طرح به مشارکت در 

آن علاقه مند شـــوند، از توانمندی های تخصصی افراد مختلف 

استفاده کنند و در این فرآیند با محوریت دانش به مجموعه های 

توسعه کسب وکار دانش بنیان کمک کنند.« وی در مورد اعتبار 

این طرح و میزان اختصاص آن به دانشگاه های مختلف کشور 

توضیح داد: »در این طرح به ازای هر دانشجو یک میلیون تومان 

اعتبار تخصیص داده می شـــود در مرحله اول 1۵ هزار دانشجو 

تحت پوشش قرار می گیرند. میزان اعتبار تخصیص یافته در طرح 

به دانشگاه های مختلف نیز بسته به تعداد دانشجویان آنها و تعداد 

مشارکت دانشجویان دارد.« 

رضایی فر ادامه داد: »دبیرخانه طرح در محل پارک علم و فناوری 

امیرکبیر واقع شـــده است و همان طور که قبلا اعلام شد وزارت 

علوم برای واگذاری طرح های مختلف به پارک های علم و فناوری 

و در قالب ۵0 پارک، ۵0 برنامه، پارک علم و فناوری امیرکبیر را 

متولی اجرای این طرح کرده است.« وی تصریح کرد: »دانشگاه ها 

در این فرآیند نقش بسیار مهمی دارند، همچنین انتظار داریم 

وزارتخانه هایی مانند وزارت کار، وزارت صنعت و معاونت علمی 

و فناوری ریاست جمهوری در این زمینه کمک کنند.« رضایی فر 

بـــا تاکید بر اهمیت این طرح بـــرای وزارت علوم گفت: »مرحله 

اول اعتبـــارات این طرح در اختیار همه دانشـــگاه های بزرگ و 

کوچک قرار داده شده است.« رئیس پارک علم و فناوری دانشگاه 

امیرکبیر گفت: »طرح ملی ترویج کارآفرینی برای افراد در شرف 

دانش آموختگی برنامه ریزی شده است. مخاطبان این طرح ملی 

دانشجویان سال های سوم و چهارم دوره کارشناسی، دانشجویان 

ســـال آخر دوره کارشناسی ارشـــد و دانشجویان دکتری بعد از 

گذراندن دروس دانشگاهی هستند.« فرهنگ فصیحی اظهار 

داشت: »هدف اصلی از اجرای طرح ملی ترویج کارآفرینی هدایت 

دانش آموختگان به سمت کسب وکارهای مبتنی بر دانش است.« 

وی افزود: »یکی از نقاط ضعف موجود این است که دانشجویان 

بعد از دانش آموختگی منفعل و در انتظار اســـتخدام توســـط 

دســـتگاه ها و شرکت ها هستند، اما در صورت ارائه آموزش های 

مهارت افزایی، می توان آنها را به ســـمت ایجاد کسب وکارهای 

مبتنی بر دانش هدایت کرد.« 

فصیحـــی ادامـــه داد: »از این رو طرح ملـــی ترویج کارآفرینی 

برای افراد در شـــرف دانش آموختگی برنامه ریزی شـــده است. 

بر این اســـاس مخاطبان این طرح ملی دانشجویان سال های 

ســـوم و چهارم دوره کارشناسی، دانشـــجویان سال آخر دوره 

کارشناسی ارشـــد و دانشجویان دکتری بعد از گذراندن دروس 

دانشگاهی در نظر گرفته شـــده است.« او تاکید کرد: »در این 

دوره آموزشی دانشجویان منتخب در 10 عنوان آموزشی ۷0 تا 

۸0 ساعت محتوای آموزشی دریافت خواهند کرد.« 

رئیس پارک علم و فناوری دانشگاه امیرکبیر با بیان اینکه فراخوان 

جذب دانشـــجویان در ســـایت طرح ملی ترویج کارآفرینی به 

نشانی nepp.ir منتشر شده، خاطرنشان کرد: »درباره پذیرش 

دانشـــجویان برای هر دانشگاه سهمیه مشخصی تعیین شده 

است و هر دانشگاه براساس شاخص های خود اقدام به انتخاب 

دانشجویان برای جذب در این طرح می کند.« 

در نشست خبری فراخوان طرح ترویج کارآفرینی مطرح شد

ینی در دانشـــگاه عزم 30 هزار نفری برای آموزش کارآفر


